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Szijjártó Péter: az európai választás meghatározó abból a szempontból, hogy 

békében vagy háborúban fogunk-e élni 
2024. május 10. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

PestiSrácok.hu, HírTV, origo.hu 

Nagy a tét a júniusi európai parlamenti (EP-) választáson, a jelenlegi rendkívüli időkben a 

megválasztott döntéshozók személye jelentősen befolyásolhatja, hogy a jövőben békében vagy 

háborúban fogunk-e élni - jelentette ki a tárca közlése szerint Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter pénteken Komáromban. A tárcavezető a városban rendezett 

kampányeseményen arról számolt be, hogy az európai parlamenti választás általában nem 

foglalkoztatja igazán az emberek többségét, azonban ma rendkívüli időket él a kontinens, a 

képviselő-testület összetételének most jelentős kihatása lesz az emberek mindennapi életére. 

„Ma az európai politikai döntéshozók nagy mértékben befolyásolják azt, hogy a következő 

időszakban vajon békében vagy háborúban fogunk-e élni" - figyelmeztetett. Hangsúlyozta, 

hogy az európai vezetők elhibázott válaszokat adtak az ukrajnai háborúra, ráadásul ezen 

intézkedések a félreérthető nyilatkozatokkal kiegészülve a konfliktus földrajzi és időbeli 

kiterjedésének kockázatával is járnak. A Magyarország és Szlovákia közötti kapcsolatokat is 

érintette, emlékeztetve arra, hogy voltak bizonyos döccenők és mélypontok a viszonyban, 

amikor "a két ország politikai vezetése nem túl kulturált formában, a Dunán keresztül 

üvöltözve tudott maximum egymással kommunikálni". 

 

Deutsch Tamás: soha nem volt még akkora tétje EP-választának, mint 2024-ben 
2024. május 12. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

PestiSrácok.hu, origo.hu 

Nem volt még akkora tétje sem az erdélyi magyarság, sem az anyaország magyarsága sorsát 

illetően európai parlamenti választásnak, mint most, 2024-ben - jelentette ki Deutsch Tamás 

vasárnap este Csíkszeredában, ahol az RMDSZ elnökével együtt vett részt 

pódiumbeszélgetésen. A Fidesz-KDNP európai parlamenti képviselője, EP-listavezetője 

Kelemen Hunor "megmondóest-sorozatának" meghívottjaként számos kérdésben bírálta az 

Európai Unió jelenlegi vezetését, de az uniós tagság nagyon értékes lehetőségeként emelte ki, 

hogy utat nyitott a magyar nemzet határokon átívelő újraegyesítése előtt. Megállapította: 

"érthetetlen süketség" jellemzi a brüsszeli bürokráciát az őshonos nemzeti kisebbségek 

ügyében, pedig az EU alapjogi chartájának egyértelmű rendelkezése európai alapjogként 

definiálja egyéni és közösségi jogaikat, tehát "lenne mire odafigyelni". "Ha már Brüsszel így jár 

el, ne kövessünk el olyan hibát, hogy nem hallatjuk a hangunkat! Ha egyszer megkérdeznek 

minket, hát mondjuk el a véleményünket. Van szavazati jogunk, Erdélyből is tudunk magyar 

képviselőket választani az EP-be, éljünk már ezzel a lehetőséggel!" - bíztatta a június 9-i 

választáson való részvételre az erdélyi magyarokat Deutsch Tamás. 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/10/szijjarto-peter-szerint-az-europai-valasztas-meghatarozo-abbol-a-szempontbol-hogy-bekeben-vagy-haboruban-fogunk-e-elni
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/10/szijjarto-peter-szerint-az-europai-valasztas-meghatarozo-abbol-a-szempontbol-hogy-bekeben-vagy-haboruban-fogunk-e-elni
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/12/deutsch-tamas-soha-nem-volt-meg-akkora-tetje-ep-valasztasnak-mint-2024-ben


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 13. 

 

 

 

Szili Katalin: Európa jövője csak a békében lehetséges 
2024. május 11. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, felvidék.ma, ma7.sk 

Európa jövője csak a békében lehetséges - jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki 

főtanácsadó a felvidéki Királyfiakarcsán, ahol részt vett a Közös európai értékek ünnepsége - 

Európa-nap 2024 nevet viselő rendezvényen szombaton. A csallóközi településen tartott 

rendezvényen a miniszterelnöki főtanácsadó a közelgő európai parlamenti választások tétjéről, 

az azon való részvétel fontosságáról beszélt. Szili Katalin rámutatott: két évtizeddel 

Magyarország és Szlovákia európai uniós csatlakozása után, rendkívül fontos választás 

következik, amelynek tétje, az, hogy milyen lesz az az Európa, amelyben élni fogunk. 

"Lehetőségünk van arra, hogy döntsünk a saját sorsunkról, milyen Európa legyen a következő 

időszakban" - fogalmazott Szili Katalin. Hozzátette: a választások tétje a felvidéki magyarság 

szempontjából is kiemelt fontosságú, hiszen képviseletet szerezhet az uniós döntéshozatalban, 

ahol kisebbségi kérdésekről is születnek döntések és ezek rendezése rendkívül fontos. 

 

Illés Boglárka: a Magyarországon élő ukrán kisebbség támogatása, jogainak 

képviselete ma fontosabb, mint valaha 
2024. május 11. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, origo.hu, Karpatinfo.net 

A Magyarországon élő ukrán kisebbség támogatása, jogainak képviselete ma fontosabb, mint 

valaha, mivel a korábbi néhány ezres lélekszám után ma már egyes felmérések szerint a 

negyvenezret is meghaladhatja az itt élő, itt otthonra találó ukrán nemzetiségű emberek száma 

- emelte ki a Külgazdasági és Külügyminisztérium kétoldalú kapcsolatokért felelős államtitkára 

a #NOVAdays I. magyar-ukrán ifjúsági konferencián szombaton Budapesten. Illés Boglárka 

leszögezte, Oroszország Ukrajnát érő agresszióját a magyar kormány határozottan elítéli. 

Magyarország a háború kezdete óta minden idők legnagyobb humanitárius akcióját hajtja 

végre, és miközben elismeri Ukrajna önvédelemhez való jogát, minden segítséget megad a 

háború elől menekülőknek - hangsúlyozta. Hozzátette, hogy Ukrajna területén is több mint 

félmillió ukrán család számára nyújtanak segítséget, többek között iskolák, kórházak, 

rendelőintézetek fejlesztésével, újjáépítésével. Segítséget kell nyújtani azért is, mert a jövőt kell 

szem előtt tartani, amely "a gyermekeink, fiataljaink kezében van" - hangoztatta az államtitkár, 

aki megköszönte és méltatta Grexa Liliánának, az Országgyűlés ukrán nemzetiségi 

szószólójának a konferencia kezdeményezésében és szervezésében végzett munkáját. 

 

Kelemen Hunor: az erdélyi magyarok ügye az erdélyi magyaroknak a 

legfontosabb 
2024. május 10. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, Vasárnap.hu, PestiSrácok.hu, 

Krónika 

Azért kell önkormányzatait megerősítenie és képviselőit Brüsszelbe küldenie június 9-én az 

erdélyi magyarságnak, mert a közösség érdekeit senki más nem fogja képviselni, az erdélyi 

magyarok ügye az erdélyi magyaroknak a legfontosabb - hangoztatta Kelemen Hunor pénteken 
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Nagybányán, ahol felavatták a magyar bölcsődét. Az RMDSZ elnöke kifejtette: az oktatási 

intézmények alapítása, építése, működtetése az identitás megőrzésének fontos pillére, ezért az 

RMDSZ-nek stratégiai célkitűzése az oktatási hálózat fejlesztése, hogy ne a magyar 

intézmények hiánya akadályozza meg az erdélyi szülőket abban, hogy anyanyelvű oktatásban 

részesítsék gyermekeiket. Szilágyi Péter, Magyarország nemzetpolitikáért felelős helyettes 

államtitkára a 19 férőhelyes nagybányai bölcsőde avatóünnepségén elmondta: a 2016-ban 

indult óvodafejlesztési program révén immár közel 900 beruházás valósult meg a Kárpát-

medencében, ezek közül több mint 480 Erdélyben. "Minden bölcsőde és óvoda újabb 

lehetőséget jelent a külhoni magyar családok számára, hiszen ezek az intézmények a 

megmaradás alappillérei. Magyar bölcsődék és óvodák nélkül elképzelhetetlen lenne a 

magyarság jövője a Kárpát-medencében. Stratégiai célunk megteremteni a magyarság számára 

a körülményeket, hogy gyermekeiket anyanyelvű oktatásban részesíthessék" - szögezte le 

Szilágyi Péter. 

 

Kormányalakítási megbízást kapott Andrej Plenkovic Horvátországban 
2024. május 10. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Index.hu, Új Szó, Vajma.info 

Kormányalakítási megbízást kapott Zoran Milanovic horvát államfőtől pénteken Andrej 

Plenkovic eddigi ügyvivő miniszterelnök, az április 17-ei parlamenti választásokon relatív 

többséget szerző, jobboldali Horvát Demokratikus Közösség (HDZ) jelötje - jelentette a horvát 

sajtó. Plenkovic az X-en azt írta: 78 parlamenti képviselő aláírását gyűjtötte össze a 

kormányalakításhoz. "Engem bíztak meg a horvát kormány megalakításával. A harmadik 

ciklusban is folytatjuk a munkát az előrejutás érdekében" - fogalmazott a politikus. A horvát 

központi választási bizottság által, teljes feldolgozottság alapján közzétett adatok szerint a 

kormányzó HDZ a diaszpóra három képviselőjével együtt 61, a Szociáldemokrata Párt (SDP) 

irányította Igazság Folyói nevű választási koalíció pedig 42 mandátumot szerzett a 151 fős 

törvényhozásban. A nemzeti kisebbségeknek biztosított nyolc képviselői hely közül hármat a 

szerb, egyet a magyar, egyet az olasz, egyet pedig a cseh és szlovák kisebbség közös képviselője 

tölt be, az összes többi nemzetiséget ketten képviselik az új összetételű parlamentben. 

            
Kelemen Hunor: csodákra nem vállalkoztunk, csodák nem léteznek a politikában 
2024. május 11. – maszol.ro 

A közös felelősségvállalás fontosságát hangsúlyozta ma Marosvásárhelyen Kelemen Hunor 

RMDSZ elnök a Kolozsvári Evangélikus-Lutheránus Egyházmegye 2024-es évi közgyűlésén. A 

szövetségi elnök közölte, 34 évvel ezelőtt megalkottak egy eszközt a magyar közösség 

szolgálatára. Annak az erdélyi magyar közösségnek a szolgálatára, amely a nyolcvanas évek 

végén elhagyni készült otthonát, hiszen ellehetetlenítették az életét. A közösségi szolgálatot az 

egyház látta el, az állami hatalmak lassan megszüntették az anyanyelvi oktatást. Ezt a lerombolt 

helyzetet kellett talpraállítani. Az létrehozott Romániai Magyar Demokrata Szövetség nem cél, 

hanem eszköz - nyomatékosította Kelemen Hunor, aki szerint az erdélyi magyarok sikere az, 
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hogy 34 év után ez az eszköz még használható. Időnként javításra szorul, de még használható 

- mondta a szövetségi elnök.  

 

Kelemen Hunor: Marosvásárhely jó irányba fordult, a régió motorjává kell váljon  
2024. május 11. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Soós Zoltán polgármester megtette azt az irányváltást, amelyre Marosvásárhelynek szüksége 

volt - mondta Kelemen Hunor. Az RMDSZ elnöke az újrázni készülő városvezető és a szintén 

újabb mandátumra pályázó Péter Ferenc Maros megyei tanácselnök társaságában látogatta 

meg a felújított marosvásárhelyi Művészeti Líceumot. Kelemen Hunor Marosvásárhelyen 

külön örömnek nevezte, hogy egy művészeti oktatásnak helyet adó iskolaépületet újította fel, 

mivel szerinte a mai technológiai fejlődés közepette egyre inkább háttérbe szorul a kultúra, 

holott ez a fajta oktatás ez egy másfajta szemléletet is ad a világról. A városról szólva, az RMDSZ 

elnöke azt mondta, Marosvásárhely kellene meghatározza ezt a régiót. Mint fogalmazott, egy 

ekkora város irányváltása nehéz, nem megy egyik napról a másikra. „Soós Zoltán 

megvalósította az irányváltást, Marosvásárhely jó irányba fordult, a további sebességváltáshoz 

kell a folytatás” - mondta Kelemen Hunor. 

 

Kibővíti anyanyelvű tehetséggondozó programjait Temesváron az Óbudai 

Egyetem  
2024. május 10. – MTI, Krónika 

Kibővíti és középiskolai szintre is kiterjeszti anyanyelvű tehetséggondozó programjait 

Temesváron az Óbudai Egyetem (ÓE) – jelentette be Kovács Levente rektor pénteken 

Temesváron, a 25. Műszaki Tudományos Diákköri Konferencia (MTDK) megnyitóján. Mint 

részletezte, a jubileumi rendezvényen megállapodtak a bánsági város román nyelvű 

egyetemein tanuló magyar hallgatók anyanyelvű szellemi központjaként 2019-ben alakult 

Bolyai János Szakkollégium megújításáról, az Óbudai Egyetem fenntartása alá került 

budapesti Szinyei Merse Pál Gimnázium pedig a temesvári Bartók Béla Líceummal kötött 

tehetséggondozási megállapodást. Az Óbudai Egyetem tehetséggondozó programjai nemcsak 

a műszaki, hanem a művészeti, orvosi, társadalomtudományi területeken is támogatják a 

külhoni magyar hallgatók anyanyelvű képzését – mutatott rá a rektor az MTI szerint.  

 

Közel száz új bölcsőde épül az RMDSZ közbenjárásával 
2024. május 10. – maszol.ro 

„96 új bölcsőde megépítésére keresnek kivitelezőt, majd kezdődhet az építkezési folyamat a 

fejlesztési minisztérium finanszírozásával. Az RMDSZ számára kiemelten fontos a családok 

támogatása, éppen ezért teremtette meg Az országos bölcsődeépítési programot akkor, amikor 

kormányon volt” – jelentette be Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője, volt 

fejlesztési miniszter. „Tudjuk, családalapításkor egyik legnagyobb gondot a bölcsődei helyek 

hiánya okozza a fiatal családok számára, ezért valósítottuk meg az országos bölcsődeépítési 

programot. A program keretén belül Fălticeniben avattuk az elsőt, Kézdivásárhelyen pedig az 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-Marosvasarhely-jo-iranyba-fordult-a-regio-motorjava-kell-valjon
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kiboviti-anyanyelvu-tehetseggondozo-programjait-temesvaron-az-obudai-egyetem
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kiboviti-anyanyelvu-tehetseggondozo-programjait-temesvaron-az-obudai-egyetem
https://maszol.ro/belfold/Kozel-szaz-uj-bolcsode-epul-az-RMDSZ-kozbenjarasaval


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 13. 

 

 

első erdélyi bölcsődét, ezeken kívül pedig még sok másik van épülőfélben. Most újabb 96 

bölcsőde megépítése indult el. Ez azt jelenti, hogy több mint 6000 kisgyermeknek lesz helye 

új, modern bölcsődében” – idézi Cseke Attilát a Szövetség közleménye.  

 

Az élhető városért dolgozna tovább az RMDSZ Kolozsváron 
2024. május 10. – maszol.ro 

A városnegyedek fejlesztésére, a kisebbségi jogok érvényesítésére összpontosítanának 

elsősorban a következő négy évben is az RMDSZ kolozsvári szervezetének jelöltjei, amennyiben 

a június 9-i önkormányzati választásokon mandátumokat nyernek. Főbb célkitűzéseiket és az 

eddigi eredményeket mutatta be Oláh Emese polgármesterjelölt és a befutóhelyeken szereplő 

jelöltjeik a Szamos-parton szervezett sajtótájékoztatójukon. Az eseményen Winkler Gyula 

európai parlamenti képviselő, EP-képviselőjelölt is jelen volt, aki kiemelte: igenis látszik 

Kolozsvár Brüsszelből, amikor a kisebbségi jogok rendezéséről vagy, amikor uniós projektekről 

van szó. 

 

Szilágyi Zsolt: Arra buzdítok, hogy a magyarok menjenek el és szavazzanak az 

RMDSZ EP-listájára 
2024. május 10. – maszol.ro 

Szilágyi Zsolt az RMDSZ és az EMSZ közötti választási együttműködés eredményeképpen a 

negyedik helyen szerepel az erdélyi magyar pártok összefogásával létrejött EP-jelöltlistán. A 

nagyváradi politikust az Európa-vízióról kérdeztük, és arra is kíváncsiak voltunk, miképpen 

sikerülhet a mozgósítás a kampányban az EMSZ-nek, amely a június 9-ei EP-választás 

esetében az RMDSZ-es listára, a helyhatósági választási versenyben pedig a saját jelöltjeinek a 

támogatására kell biztatnia a követőit. INTERJÚ. 

 

A Maros megyeiek imaszalagot küldenek Csíksomlyóra 
2024. május 10. – maszol.ro 

Az Erdélyi Mária út szervezői a Maros megyei Varázspatkó Lovardával közösen lehetőséget 

biztosítanak arra, hogy a Maros megyei magyarság lélekben és imáikon keresztül ott legyen a 

kegyhelyen, éppen ezért gyalogos, futó, kerékpáros és lovas stafétás zarándoklatot szerveznek. 

Az imaszalagokat Péter Ferenc Maros megyei tanácselnök, valamint több Maros megyei 

önkormányzat és egyházközség képviselője adja át a lovas zarándokoknak május 13-án hétfőn 

19 órakor az Ákosfalva községhez tartozó Harasztkeréken. 

 

Bemutatta kézdivásárhelyi jelöltjeit az MPE 
2024. május 10. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Sepsiszentgyörgy, Barót és Kovászna után Kézdivásárhelyen is bemutatta a helyhatósági 

választáson induló jelöltjeit az MPE. A keddi eseményen jelen volt Kulcsár-Terza József 

ügyvivő elnök, Lukács László polgármesterjelölt, illetve a párt hét tanácsosjelöltje (Filep Béla, 

Váncsa Levente Jenő, Hankó Attila, Vas-Kerekes Imre, Jakabos Tünde, Szőcs Emil és Gergely 
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Csaba) is. Kulcsár-Terza emlékeztetett, a tavaly létrejött párt számára nem kedvező az európai 

parlamenti és a helyhatósági választások összevonása, ennek ellenére igyekeztek megfelelően 

felkészülni és megméretkezni azokon a településeken, ahol szükségesnek látták. Mind mondta, 

azokban a városokban, ahol a magyarság számaránya nem tette lehetővé az önálló indulást 

(Marosvásárhely, Szatmárnémeti, Nagyvárad), ott az RMDSZ-szel való összefogás mellett 

döntöttek.  

 

Magyarok jelentkezését is várják a romániai rendőr- és csendőrképző iskolákba  
2024. május 10. – Krónika 

Május 14-ig lehet beiratkozni a bukaresti belügyminisztérium égisze alá tartozó, rendőr-, 

csendőr-, határőr- és tűzoltóképzést nyújtó oktatási intézményekbe. Idén összesen 32 helyet 

tartanak fenn a roma és 20 helyet más nemzeti kisebbség számára, de a többségi helyekre is 

bárki felvételizhet. Beatrice Melincianu rendőrtiszt, a Câmpinán működő Vasile Lascăr 

Rendőrképző Iskola szóvivője a Krónika érdeklődésére elmondta, hogy a felvételi 

követelményekben nincs különbség a többség és a nemzeti kisebbség számára meghirdetett 

helyeknél. A nemzeti kisebbségek számára fenntartott helyekre a roma jelöltnek a Roma 

Párttól kell igazolást kérnie, míg magyar jelentkezők egy törvényesen bejegyzett magyar 

szervezettől kaphatnak ilyen bizonylatot. 

 

Soós Zoltán: feltűrjük az ingujjat és folytatjuk a munkát  
2024. május 10. – szekelyhon.ro 

Baráti hangulatú megnyitón mutatták be pénteken este Marosvásárhelyen a városi 

kampányközpontot, ahol Soós Zoltán független polgármesterjelölt, a város jelenlegi vezetője és 

Kovács Mihály Levente, a vásárhelyi RMDSZ elnöke köszöntötte az egybegyűlteket. 

Marosvásárhely polgármestere emlékeztetett, hogy amikor négy évvel ezelőtt megnyitották a 

kampányközpontot, azt mondta: nem a tisztségre, hanem a munkára jelentkezik. Kiemelte: 

jelenleg 55 munkatelep van a városban, ami azt jelenti, hogy sikerült a vállalt feladatot 

elkezdeni. Soós Zoltán elismerte, hogy nem mindenkinek tetszik, hogy dolgoznak az utakon, 

iskolákban, hogy változik a tömegközlekedés, sokan panaszkodnak a felfordulásra, 

útlezárásokra, de a fejlődés csak így lehetséges.  

 

Tantervtől gyakorlatig: Szovátán tartják a hétvégén a Magyartanárok Országos 

Konferenciáját  
2024. május 11. – Krónika 

Szakmai konferencián értekeznek a magyar nyelv és irodalomtanárok Szovátán a hétvégén – 

közölte a szervező Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ). A Teleki Oktatási 

Központban tartják pénteken és szombaton 40 pedagógus részvételével a Magyartanárok 

Országos RMPSZ-konferenciáját. A programban szereplő előadásokat és tematikus 

beszélgetéseket A tantervtől az osztálytermi gyakorlatig cím foglalja össze. A konferenciát Dáné 

Szilárd, a rendezvény kezdeményezője, Hargita megyei tanfelügyelő és Udvarhely körzet 

RMPSZ-elnöke nyitotta meg. Ferencz-Salamon Alpár, az RMPSZ általános és szakmai alelnöke 
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köszöntötte a résztvevőket, hangsúlyozva a szakmai közösségek jelentőségét és vázolva az 

RMPSZ kínálta lehetőségeket a szaktanárok számára.  

 

Az Európai Unió reformját szorgalmazták Kolozsváron a EFA és az EMSZ vezetői  
2024. május 11. – MTI, Krónika 

Az európai őshonos kisebbségek jogvédelmét, az Európai Unió reformját szorgalmazták 

kolozsvári találkozójukon az Európai Szabad Szövetség (EFA) és az Erdélyi Magyar Szövetség 

(EMSZ) vezetői – derült ki az EMSZ sajtóirodájának szombati közleményéből. A 

megbeszélésen Lorena López de Lacalle, az EFA elnöke, és Raül Romeva i Rueda, az EFA 

bizottsági elnöki tisztségre javasolt ,,csúcsjelöltje", a korábban a katalán függetlenségi 

törekvésekben vállalt szerepéért bebörtönözött volt katalán külügyminiszter, valamint 

Zakariás Zoltán parmenti képviselő, az EMSZ országos elnöke és Szilágyi Zsolt, az EMSZ 

külügyi- és nemzetpolitikai kabinetjének vezetője vett részt. Kolozsvári sajtótájékoztatójukon 

Szilágyi Zsolt elmondta: az önrendelkezés gondolata köti össze őket.  

 

Soós Zoltán: a kemény munkáról szóltak ezek az évek 
2024. május 11. – maszol.ro 

Felperzselt terepen kellett új életet kezdeni Marosvásárhelyen négy évvel ezelőtt – mondja 

Soós Zoltán újrázni készülő polgármester. Az Erdély Tv műsorában arról beszélt, hogy a négy 

évvel ezelőtt leköszönt adminisztráció sokat hangoztatott szólamaival ellentétben nem kapott 

„kulcsrakész várost”. „A mandátumom előtt Marosvásárhelyen parasztvakítás zajlott, Dorin 

Florea a nagyotmondás Paganinije volt, mindent is megígért négyévente, hogy utána három 

éven át arról beszéljen, hogy ki a hibás, hogy ő nem tud dolgozni, az RMDSZ, a városi tanács, 

az időjárás, a kormány. Mindig volt valaki, aki őt akadályozta. Egy dolgot azonban sikerült 

következetesen végig vinnie Marosvásárhelyen, a piskótakővel való megszórását a 

városunknak. Ehhez képest más városokban utakat építettek, stratégiákat készítettek, 

fejlesztettek. Jól láthatóan leszakadt Marosvásárhely a környező megyeszékhelyektől, nálunk 

maradt az üres semmittevés” – ezt válaszolta Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármester az 

Erdély Tv 24plusz című műsorában, amikor arra kérték, fejtse ki, mit ért azalatt, hogy 

„felperzselt terepet” vett át 2020-ban, ahogy azt az elmúlt időszakban többször hangoztatta. 

 

Meg tudja-e szólítani az RMDSZ a vegyes házasságban élő magyarokat? – Az 

etnikai béke megőrzése a tét 
2024. május 11. – maszol.ro 

Megszerezheti-e az RMDSZ a vegyes házasságban élő magyarok politikai támogatását, olyan 

körülmények között, hogy üzenetei többsége a magyar identitás hangsúlyos felvállalásáról 

szól? Számítanak-e rájuk, van-e üzenetük számukra? Ezekkel a kérdésekkel kerestük meg 

Székely István politológust, az RMDSZ ügyvezető alelnökét. Választások közelednek, 

kampányban vagyunk, és valóban minden szavazat számít, de a vegyes házasságban élők 

kérdése sokkal fontosabb annál, minthogy ezt csupán kampánykérdésként kezeljük – 
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bocsátotta előre Székely István. Hangsúlyozta, a kérdést onnan kell megközelíteni, hogyan 

határozzuk meg a romániai magyar társadalmat, mit értünk erdélyi magyar közösség alatt. 

 

Hamarosan átadják a zilahi új református bölcsődét 
2024. május 11. – maszol.ro 

Épül a Zilahi Református Wesselényi Kollégium új épülete és a Zilah-belvárosi egyházközség 

bölcsődéje. A tanintézeteket nemrég dr. Fürjes Zoltán egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért 

felelős helyettes államtitkár is megtekintette. Nagyon fontos a zilahi magyarság és a szilágysági 

magyarság számára, hogy a református egyház keretén belül új bölcsőde és új iskola épül – 

mondta Szilágyi Róbert-István, Szilágy Megye Tanácsának RMDSZ-es alelnöke. „A zilahi 

református kollégium épületének visszaszolgáltatási pere még nem zárult le, ezért nagy 

elégtétel a szilágysági és a zilahi magyarságnak, hogy a magyar kormány felvállalta ezt a 

feladatot, és új oktatási intézmények épülnek, melyek a magyarság megmaradásának zálogát 

biztosítják” – mondta az alelnök. ,,Amikor az a kérdés merül fel, hogy a magyar kormány miért 

támogatja a határon túli területeken élő magyarságot, akkor erre nagyon egyszerű a válasz: a 

magyarság nem zárható határok közé. Van országhatár, van államhatár, de egészen mást jelent 

a nemzet. A kormánynak meggyőződése, hogy nem pusztán a 93 ezer négyzetkilométeren élő 

magyarokért tartozik felelősséggel, hanem kiemelt felelősséggel tartozik mindazon 

magyarokért is, akik a határainkon túl élnek” – fogalmazott a látogatáson dr. Fürjes Zoltán. 

 

Székely „terroristák” kálváriája  
2024. május 11. – szekelyhon.ro 

Közel három, fegyházban töltött év után, 2021. július 19-én térhetett haza a terrorizmus 

vádjában elítélt felső-háromszéki Beke István és Szőcs Zoltán. Kálváriájuk mentén ma már 

jelentős mértékben rekonstruálható, hogy a terrorizmusveszélyért hozott ítélet egyrészt a 

különböző titkosszolgálatok fenntartásának szükségességét volt hivatott igazolni, másrészt 

félelemkeltési precedensteremtést szolgált. Beke István mindenesetre változatlanul érzi a 

hatalom „törődését.”  

 

Amikor Kelemen Hunor a kérdező  
2024. május 11. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Az erőnk a közösségekben van és ezt megéreztük Szászrégenben is, amikor négy évvel ezelőtt a 

kisebbségben lévő közösség tagja lett a város polgármestere – hangzott el szombaton este a 

Nincs mese! megmondóesten, amelyen Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke és Márk Endre 

helyi polgármester beszélgetett. Zsúfoltságig megtöltötték a helybéliek és környékbeliek a 

szászrégeni Eugen Nicoara Művelődési otthont szombaton este, sokan voltak kíváncsiak az 

RMDSZ-elnök és a helyi polgármester beszélgetésére. Ott ültek az első sorban a megyei 

politikusok, Péter Ferenc, a Maros megyei tanács elnöke, de a parlamenti képviselők és 

szenátorok, a környékbeli polgármesterek is.  
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MIDAS-közgyűlés: a kisebbségi sajtó felelőssége volt a fókuszban 
2024. május 12. – Új Szó 

Az Európai Kisebbségi és Regionális Nyelveken Megjelenő Napilapok Egyesülete (MIDAS) 

Csíkszeredában tartotta éves közgyűlését a hétvégén. A Hargita Népe napilap volt a házigazdája 

a rendezvénynek. „Ez a konferencia sokat segíthet abban, hogy mi, akik kisebbségi lapot írunk, 

jól eligazodjunk az élet dolgaiban. Ez rendkívül fontos, mert a kisebbségek elsősorban a saját 

nyelvükön írott lapokból, weboldalakról tájékozódnak. Felelősségünk hatalmas” – mondta 

Slezákné Kovács Edit, a szervezet elnöke, aki az Új Szó lapigazgatója is egyben. A rendezvényen 

átadták a MIDAS- és Otto von Habsburg-díjakat. MIDAS-díjat vehetett Péter Ágnes, a Hargita 

Népe munkatársa a Kornis Péter Kossuth-díjas fotóművésszel készített „Ez életem legszebb 

könyve” című interjújáért. Otto von Habsburg-díjban részesült Marius Cosmeanu, a Szabad 

Európa Rádió munkatársa. 

 

Bukarestben bérmált magyar fiatalokat Erdő Péter bíboros  
2024. május 12. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Magyar nyelvű szentmisét mutatott be és fiatalokat bérmált szombaton Bukarestben, a Minden 

Kegyelmek Édesanyjának nevét viselő Barátok templomában Erdő Péter bíboros, prímás, 

esztergom-budapesti érsek. Homíliájában arra hívta fel a román fővárosban bérmálkozó húsz 

fiatal figyelmét, hogy pünkösdkor, a Szentlélek kiáradásával nemcsak lelki békét és 

bűnbocsánatot, hanem küldetést is kapott az egyház, és arra kérte őket, legyenek igaz hívők, ne 

csak mímeljék a vallásosságot, mint a farizeusok. ,,Ahogyan a bábeli torony elbeszélésében az 

ember Istentől önállósítani akarta magát, és ezért egymást sem tudta megérteni többé, ezért 

megzavarodott a nyelve, és ellenségeskedni kezdett egymás között, úgy pünkösdkor, a 

bocsánatot elnyerve, Istenre hangolódva, egymás szavát megérti az emberiség. Ezt az egyesítő, 

szeretetet és békét adó Szentlelket ünnepeljük a mai napon, és kérjük, tegyen képessé 

bennünket a bocsánat elfogadására, egymás megértésére és szeretetére, és tegyen alkalmassá 

arra a küldetésre, amit Krisztus az egész egyháznak adott” – fogalmazott a bukaresti bérmálási 

szentmisén Erdő Péter.  

 

Megújult a Marosvásárhelyi Művészeti Főgimnázium, kibővült a Körtvélyfái 

Általános Iskola  
2024. május 12. – Krónika 

A felújított Marosvásárhelyi Művészeti Főgimnáziumban és a kibővített Körtvélyfái Általános 

Iskolában kértek bizalmat a munka folytatásához az újabb mandátumra pályázó 

önkormányzati vezetők szombaton. Soós Zoltán, Marosvásárhely polgármestere az 

iskolabejáráson elmondta: azért kezdte munkáját az iskolák felújításával, mert a városnak csak 

akkor lesz jövője, ha a felnövekvő nemzedék nem vágyódik el onnan már diákkorában. 

Beszámolt arról, hogy amióta átvette a városháza vezetését, 100 millió lejt fordítottak a 

tanintézmények korszerűsítésére. A Művészeti Főgimnázium egyházi tulajdonban lévő 

épületének 3 millió lej költségvetésű külső-belső felújítását – a fűtésrendszer, a villanyhálózat, 

a nyílászárók és a bútorzat cseréjét, az udvar rendbetételét – kizárólag városi költségvetésből 
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oldották meg. Soós Zoltán szerint ez Erdély egyik legszínvonalasabb tanintézménye, ahol 200 

tanár dolgozik, több mint 900 diák tanul, és kiváló tanulmányi eredményekkel 

büszkélkedhetnek: innen a végzősök több mint 90 százaléka jutott be felsőoktatási 

intézményekbe az utóbbi években – számolt be az MTI.  

 

Nehéz megszólítani a fiatalokat – közben eldönthetik a választások kimenetelét 
2024. május 12. – maszol.ro 

Az idei választásokon először fordul elő, hogy a 18 és 35 év közötti szavazók száma meghaladja 

a 65 év felettiekét. Összesen 4,2 millióan szavazhatnak idén Romániában, ráadásul 1 115 992 

fiatal számára az idei lesz az első alkalom, hogy voksolni fognak. Meghatározhatják tehát az 

idei választások kimenetelét, de a felmérések azt mutatják, hogy éppen a 18 és 35 év közöttiek 

mezőnyében a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) jelentős támogatói bázisra lelt. Ezt a 

témát járták körbe Székely István politológussal, az RMDSZ ügyvezető alelnökével. 

 

Emlékházat avattak Gelencén az egykori jegyzői lakban 
2024. május 12. – maszol.ro 

Nagyszabású ünnepség zajlott a hétvégén a háromszéki Gelencén: felavatták a községházával 

szemben lévő birtokon lévő emlékházat, egykori jegyzői lakást. A patinás építmény egyféle 

falumúzeumként, tájházként fogja a közösséget szolgálni. A XIX. században épített ház vásárlás 

útján jutott Gelence község tulajdonába, a községháza a néhai Héjja István jegyző 

leszármazottaitól vette meg a régi építményt, amely így megmenekült és megújulhatott az 

utókor számára. Fejér László Ödön szenátor az ünnepségen azt mondta: „Gelence, de 

ugyanakkor Haraly is, a szívem csücske, hiszen gyerekkorom emlékei mindig ide kötnek. Mikor 

idejövök, mindig kicsit hazajövök. nemcsak a szép emlékek miatt van, hanem azért is, mert 

mindig szívélyesen fogadnak, mindig jó hangulatú rendezvényre hívnak, maradandó és 

értékteremtő kezdeményezéseknek lehetek tanúja. Akárcsak a mai alkalom, amikor egy olyan 

családnak emléket állító emlékháznak az avatóján vagyunk – a Héjja családnak –, amelynek a 

közösség életében meghatározó szerepe volt. A mondás úgy tartja, hogy a nép, ha nem ismeri 

a múltját, a hagyományait és az értékeit, annak jövője sincs. 

 

Kör, kör, ki játszik? – Vajasdon találkoztak a Fehér megyei magyar óvodások 
2024. május 12. – maszol.ro 

Fehér megyében immár kilencedik alkalommal hangzott fel a kérdés: „Kör, kör, ki játszik?” 

...és idén épp ennyi csoport válaszolt igennel a népi gyermekjátéktalálkozó felhívására. Az 

óvodásoknak szánt, váltakozó helyszínnel megvalósított programot ezúttal a Gyulafehérvártól 

néhány kilométerre fekvő Vajasdon tartották meg szombaton. Az erre az alkalomra pompásan 

feldíszített, zsúfolásig megtelt kultúrotthonban  a találkozó ötletgazdája, Székely-Bányai 

Andrea magyarlapádi óvónő köszöntötte elsőként az egybegyűlteket, kiemelve: a gyerekek 

számára jó érzés körben állni és egymás szemébe nézni, megfogni egymás kezét és így 

bátorítani egymást, miközben a nagyszüleik, dédszüleik  által játszott játékokat és táncokat 

mutatják be.    
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Megyei kampányindítót tartott az RMDSZ 
2024. május 12. – erdon.ro 

Egy szimbolikus helyen, a váradvelencei egykori kultúrházban tartotta kampányindítóját 

csütörtökön este az RMDSZ Bihar megyei szervezete. Azért ott, „mert az RMDSZ harcolta ki 

annak idején az ingatlan felújítását és bővítését, illetve amikor nyolc évvel ezelőtt szintén ezen 

a helyen zajlott hasonló esemény, akkor a helyhatósági választás után végül RMDSZ-es 

vezetésű lett a megye” – nyilatkozta szerkesztőségünknek Szabó Ödön, a Bihar megyei RMDSZ 

ügyvezető elnöke. Beszédében Cseke Attila megyeitanácselnök-jelölt kiemelte: fontos, hogy 

egyensúly legyen a vidéki települések és Nagyvárad fejlesztése közt. Ne versenytársak legyenek, 

hanem úgymond egészítsék ki egymást. Úgy fogalmazott: az infrastrukturális beruházáshoz és 

a megfelelő életminőséghez mindenkinek egyaránt joga van. Azt is hangsúlyozta: el kell érni 

azt, hogy 2030-ra Bihar példa legyen más romániai megyék számára. 

 

Román és magyar állampolgár is vagyok, hogyan szavazhatok az európai 

parlamenti választáson?  
2024. május 12. – MTI, szekelyhon.ro 

A határon túl élő magyar állampolgárok választásával kapcsolatban adott ki eligazítót az MTI, 

pontosítva, hogy milyen kategóriába esnek a romániai lakcímmel rendelkező magyar 

állampolgárok. Még négy napig, május 15-éig kérhetik regisztrációjukat a június 9-ei európai 

parlamenti (EP-) választásra a magyarországi lakcímmel nem rendelkező választópolgárok. Az 

a magyarországi lakcímmel nem rendelkező, és Magyarországon, illetve az Európai Unió 

területén kívül élő magyar állampolgár szavazhat levélben, aki a regisztrációs kérelmét május 

15-én 16 óráig benyújtja. Az EP magyar tagjainak választásán ugyanis a 7,68 millió, 

Magyarország területén lakóhellyel rendelkező nagykorú magyar állampolgár mellett 

választójoguk van az EU más tagállamainak magyarországi tartózkodási hellyel rendelkező 

választópolgárainak is (amennyiben magyar listára kívánnak szavazni).  

 

Kampányindító Csíkkarcfalván: Akkor tudunk az érdekeinkért harcolni, ha 

felmutatjuk a magyar közösség erejét 
2024. május 12. – maszol.ro 

Szülőfalujában, Csíkkarcfalván találkozott falustársaival Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke. A 

kampányindítón a nagyközség polgármestere, Gábor Tibor ismertette az elmúlt évek 

megvalósításait és terveit, majd Bíró Barna Botond, az RMDSZ jelöltje a megyei tanács elnöki 

tisztségére és Tánczos Barna szenátor szóltak az egybegyűltekhez. Kelemen Hunor a június 

kilencedikei választásokról szólva az EP-választásokon való részvétel fontosságát húzta alá.  
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https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2024/05/megyei-kampanyinditot-tartott-az-rmdsz
https://szekelyhon.ro/aktualis/roman-es-magyar-allampolgar-is-vagyok-hogyan-szavazhatok-az-europai-parlamenti-valasztason
https://szekelyhon.ro/aktualis/roman-es-magyar-allampolgar-is-vagyok-hogyan-szavazhatok-az-europai-parlamenti-valasztason
https://maszol.ro/videok/Kampanyindito-Csikkarcfalvan-Akkor-tudunk-az-erdekeinkert-harcolni-ha-felmutatjuk-a-magyar-kozosseg-erejet
https://maszol.ro/videok/Kampanyindito-Csikkarcfalvan-Akkor-tudunk-az-erdekeinkert-harcolni-ha-felmutatjuk-a-magyar-kozosseg-erejet
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Nincs mese, ezúttal keresztbe tettek az elsőáldozások 
2024. május 12. – szekelyhon.ro 

Hiába igazolt le egy estére Deutsch Tamás személyében igazi nagyágyút az RMDSZ: a Nincs 

mese! címmel megszervezett beszélgetéssorozat csíkszeredai állomásán Kelemen Hunor 

szövetségi elnök félház előtt volt kénytelen beszélgetni a Fidesz EP-listavezetőjével. Jól érzi az 

RMDSZ, hogy az elmúlt években jelentősen megváltozott a mindennapi párbeszéd: ma már 

csak abban az esetben van esély arra, hogy a politikai üzeneteket eljuttassák a választókhoz, ha 

lazább, esetenként jól odamondó módon tárgyalják ki a közéleti kérdéseket. Nyilván ez az új 

formátum sem garancia semmire, azonban mégiscsak nagyobb a sansz, hogy áttörjék az egyre 

inkább tapasztalható közöny falát. Márpedig közönyből nem volt hiány Csíkszeredában: a 250 

férőhelyes Csíki Mozi fele sem telt meg vasárnap este. Így Kelemen Hunornak 

magyarázkodással kellett kezdenie az előadását: „vasárnap Csíkszereda-szerte elsőáldozások 

vannak, ez is nehezíti a dolgunkat”.  

 
Mit jelent számodra Európa? 
2024. május 10. – Ma7.sk 

Erre a kérdésre volt kíváncsi az az esszépályázat, amit a Szlovákiai Magyar Középiskolások 

Szövetsége hirdetett meg, és amelynek díjátadójára az Európai Parlament szlovákiai 

képviseletének a székházában került sor. “Az Európa Te vagy! esszéíró-pályázatunk célja az 

volt, hogy felkeltse a fiatalok érdeklődését az európai uniós ügyek iránt. Ehhez uniós 

támogatást is sikerült szereznünk. A pályázathoz online előadássorozatot szerveztünk, aminek 

célja az volt, hogy betekintést nyújthassunk a szervezet működésébe. Egyik előadónk Csáky Pál 

egykori miniszterelnök-helyettes, volt európai parlamenti képviselő, a Szlovák Nemzeti Tanács 

néhai képviselője volt, aki egyben a zsűri elnökének tisztségét is ellátta” – mondta Brezo 

Ferenc, a Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetségének elnöke. 

 

A felvidéki magyar medikusok munkája tízéves 
2024. május 10. – Ma7.sk 

A pozsonyi magyar medikusok tíz éve járják az óvodákat, iskolákat, hogy elűzzék a gyermekek 

orvosokkal kapcsolatos félelmeit és tévhiteket oszlassanak el. A Teddy Maci Kórház program 

felvidéki ötletgazdája a ma már tüdőgyógyászként praktizáló Czibula Eszter, aki saját 

elmondása szerint kiskorában annyira félt az orvosoktól, hogy messze földre hallatszott, ha a 

rendelőben tett látogatást, ennek ellenére csodálta a munkájukat, olyannyira, hogy maga is ezt 

a hivatást választotta és saját tapasztalatából kiindulva szerette volna közelebb hozni a 

gyermekeket és orvosokat egymáshoz. Komoly várólista alakult ki az érdeklődő intézmények 

sorában, de mindenkihez eljutnak előbb-utóbb. 
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https://ma7.sk/oktatas/mit-jelent-szamodra-europa
https://ma7.sk/video/kavezo/a-felvideki-magyar-medikusok-munkaja-tizeves-video
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Honti Kaszinó – Elérhető az Aktív Ifjúság kiadványsorozat első része 
2024. május 10. – Ma7.sk 

A Fiatalok a Nemzetért Alapítvány 2023 őszén kezdte meg eddigi legnagyobb projektjét, 

amelyben – a Vigyázó Egyesület mellett – az ipolysági Honti Kaszinó is a partnerszervezete 

volt. 2024. május 9-én a Honti Kaszinó a közösségi oldalán arról számolt be, hogy lezárult az 

Aktív Ifjúság elnevezésű, az Európai Unió által támogatott nemzetközi projektjük első 

szakasza. “Az elmúlt nyolc hónap során erdélyi és magyarországi partnerszervezeteinkkel arra 

a kérdésre kerestük a választ, hogy a fiatalok milyen okok miatt maradnak távol a közélettől” – 

írta. Mint megfogalmazták, ennek a munkának lett az eredménye az a kiadvány, amelynek 

célja, hogy bemutassa a fennálló problémát és rávilágítson, hogy mik azok az okok, amik miatt 

ma a fiatalok elfordulnak a közélettől vagy kevésbé érdeklődnek iránta. 

 

Nem beszélhetsz magyarul! 
2024. május 10. – Őry Péter, Ma7.sk, Felvidék.ma 

Kihasználva május 8-át, mely munkaszüneti nap Szlovákiában és Csehországban, családi 

átruccanást terveztünk be az alig fél órányi útra található híres osztrák „ár-paradicsomos” 

bevásárlóközpontba, Parndorfba. A kasszába érve a hölgy magyarul szólt hozzánk, így 

megkérdeztem, hogy a fiatalabb eladó nem magyar-e. Azt hittem, hogy az, hiszen én magyarul 

válaszoltam neki pár perce. Mondta, hogy de igen, magyar, sőt a lánya! Nem teljesen értettem, 

mondom, a lánya és németül beszél vele? A válasza megdöbbentett: igen, mert a főnök 

megtiltotta, hogy egymás között magyarul beszéljünk! Arra azért kíváncsi lennék, hogy ez 

egyedi eset-e, vagy más üzletekben is tapasztaltak ilyet az ott dolgozók…Willkommen in 

Europa – 2024! 

 

V4 szobrásztalálkozóval jön a 29. Ceredi Kortárs Nemzetközi Művésztelep és 

ArtPiknik 
2024. május 10. – Felvidék.ma 

Az ArtColony Cered idén augusztusban is megrendezi a Ceredi Kortárs Nemzetközi 

Művésztelepet, melyet augusztus 10-én az összművészeti ArtPiknik zár majd. A kiállítások, 

tárlatvezetések, zenei és színházi előadások mellett egyebek között jazzkoncert, házibuli, 

néprajzi gyűjteményből összeállított kiállítás, illetve a művésztelep idei alkotásaiból nyílt tárlat 

gazdagítja majd a programot. Az ArtColony Cered az elmúlt csaknem 30 évben bebizonyította, 

hogyan lehet új életet adni egy településnek a művészet eszközével, most pedig azt szeretnék, 

ha szélesebb körben, országosan és európai szinten is megismernék, és példának tekintenék a 

munkájukat. A V4-es szobrásztalálkozón cseh, lengyel, magyar és szlovák művészek 

alkothatnak közösen. 
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Kínaiak építhetik a csallóközi síneket? 
2024. május 11. – Ma7.sk 

Ami sokáig elképzelhetetlennek tűnt, egyre reálisabb kontúrokat nyer. A Komáromot 

Dunaszerdahelyen keresztül Pozsonnyal összekötő vasút fejlesztésének a lehetőségét maga a 

miniszterelnök erősítette meg a közelmúltban, az elsőrendű fejlesztések közé sorolva a 

második vágánypár megépítését. A Magyar Szövetség törekvései beérni látszanak. Vélhetően 

Forró Krisztián pártelnök legfelsőbb szinten zajlott egyeztetéseinek tudható be, hogy Robert 

Fico miniszterelnök a szaktárcánál folytatott megbeszélését követően elmondta, hét regionális 

vasútvonal fejlesztését készítette elő a közlekedési minisztérium, ezek között pedig prioritást 

élvez az ország egyik legfrekventáltabb, vagyis leginkább kihasznált Komárom–Pozsony 

szakasz. 

 

Élménybeszámoló Szőgyénben a 2023-as dél-koreai Cserkész Világtalálkozóról 
2024. május 11. – Felvidék.ma 

A szőgyéni 32. sz. Szent Mihály cserkészcsapat két tagja, Svajcer Antónia és ikertestvére, 

Barbara hívta meg élménybeszámolóra a faluközösséget, cserkészeket, ismerősöket, 

támogatókat, hogy ezzel a találkozóval fejezzék ki hálájukat, szeretetüket, köszönetüket és a 

szülőfaluhoz való ragaszkodásukat. Az élménybeszámoló „2023-as Cserkész Világtalálkozó a 

Gondviselés kíséretében” címen szólította meg a közönséget, melynek során a laikusok is sok 

mindent megtudtak a cserkészetről, a négy évente megrendezett világtalálkozóról, melynek 

sorában, tavaly nyáron, Dél-Korea adott otthont a cserkészek világtalálkozójának, ahol a 

magyarországi kontingens berkeiben, az SZMCS képviseletében, a két szőgyéni lány 

helytállással és hűséggel teljesítette vállalt feladatait. 

 

A művészeti iskola névadójára emlékeztek Nagymegyeren 
2024. május 11. – Új Szó 

Koszorúzással, ünnepi koncerttel és kiállítással tisztelegtek Janiga József halálának, a 

nagymegyeri művészeti alapiskola névadójának 20. évfordulója alkalmából. A nagy becsben 

álló művész nevét 2007-ben vette fel az intézmény. A rendezvényen jelen volt Janiga József 

felvidéki magyar festő özvegye, Janiga Éva nyugalmazott pedagógus; a budapesti székhelyű 

Magyarság Házának igazgatója, Csibi Krisztina; az Ausztriai Magyarok Gazdasági 

Érdekközösségének és a Kaláka-Klub elnöke Bécsből, Wurst Erzsébet és a Szlovákiai Magyar 

Pedagógusok Szövetségének elnöke, Fekete Irén. Csicsay Földes Éva, a Janiga József 

Művészerti Alapiskola igazgatója beszédében Csallóköz festőjének nevezte Janiga Józsefet, aki 

munkája során hűen örökítette meg Csallóköz szépségeit. 

 

 

 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/gazdasag/kinaiak-epithetik-a-csallokozi-sineket
https://felvidek.ma/2024/05/elmenybeszamolo-szogyenben-a-2023-as-del-koreai-cserkesz-vilagtalalkozorol/
https://ujszo.com/regio/a-muveszeti-iskola-nevadojara-emlekeztek-nagymegyeren


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 13. 

 

 

Pellegrini a legnépszerűbb, Forró Krisztiánban majd háromszor annyian bíznak, 

mint amekkora a magyarok aránya 
2024. május 12. – Ma7.sk, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

A Focus ügynökség a Markíza Tv megrendelésére vizsgálta a politikusok népszerűségét április 

17-24. között, 1 017 fő megkérdezésével. A legnépszerűbbnek Peter Pellegrini megválasztott 

államfő bizonyult, akiben a választók 47 százaléka bízik. A második helyen Zuzana Čaputová 

leköszönő államfő áll 45 százalékos bizalmi mutatóval. A dobogó harmadik helyén álló Robert 

Fico kormányfő a választók 35 százalékának bizalmát élvezi. A Magyar Szövetség elnöke, Forró 

Krisztián 22 százalékos eredménnyel a magyarság népességen belüli arányát jócskán 

meghaladó bizalmi mutatóval rendelkezik. 

 

Ódor Lajos: Együtt szeretnénk alakítani az uniós politikát 
2024. május 12. – Új Szó 

Bár a közelgő európai parlamenti választások megváltoztatják az egyes frakciók képviselőinek 

arányát, és várhatóan megerősödnek a szélsőséges erők, a kereszténydemokraták, szocialisták 

és liberálisok politikai közösségének továbbra is kulcsszerepet játszhatnak az Európai Unió 

politikájának kialakításában – mondta Ódor Lajos, a Progresszív Szlovákia (PS) listavezetője. 

A volt kormányfő szerint a PS összes jelöltje készen áll arra, hogy megválasztásuk esetén 

valóban aktívan dolgozzon az Európai Parlamentben. A párt nem akart olyan népszerű 

belpolitikai vezetőket feltenni a jelöltek listájára, akik később nem veszik át a mandátumukat 

– tette hozzá. 

 

Családi Európa-nap és vidám pillanatok a Petőfi ligetben 
2024. május 12. – Felvidék.ma 

Színes programok és közös játékok varázsolták el a résztvevőket az első Európa-napon május 

11-én Királyfiakarcsán, ahol a családok és barátok együtt ünnepelték az uniós értékeket és 

kultúrát. Az esemény különlegessége, hogy Dél – Szlovákiában ez volt az első ilyen jellegű 

rendezvény, amely az Interreg Magyarország-Szlovákia Program Kisprojekt Alapja 

támogatásával valósult meg, az Európai Unió társfinanszírozásával. A program megálmodója 

és felelős szervezője, Hideghéthy Andrea, a Szövetség a Közös Célokért ügyvezető igazgatója 

elmondta, az Európai Unió 27 országában minden évben május 9-én ünneplik meg az Európa-

napot, mely az európai békét és egységet hivatott erősíteni, de Dél-Szlovákiában ennek a 

napnak nincs múltja sem hagyománya. 

 

Hangzó Helikon – a magyarok örök kincse 
2024. május 12. – Ma7.sk 

Ahogy a házigazda Szarka Gyula fogalmazott, a magas szintű, „elefántcsonttorony” kultúrának 

adott otthont a mátyusföldi Nádszeg. A Hangzó Helikon művészeti fesztivál a magyar énekelt 

versek parnasszusa, házi oltára. A műfaj legnemesebb képviselői érkeztek a Felvidékre, hogy 

hirdessék: a magyar kultúra nem felszámolható. A népi játékok, könyvek, kézzel tapintható, 
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füllel hallható színvonalas, hagyományos magyar kulturális értékek mindenhol és mindenki 

számára elérhetővé váltak. A Hangzó Helikon fesztivál az irodalomról, a költészetről, a magyar 

szellem teljesítményéről szól – mondta Csák János, kultúráért és innovációért felelős 

miniszter, aki a rendezvény védnöke és egyben egyik megálmodója is. 

 

Gömöriek a Magyarság Házában 
2024. május 12. – Ma7.sk 

Az elmúlt hetekben két gömöri estet is rendeztek a budapesti Magyarság Háza Nádor utcai 

Galériájában, ahol előbb Farkas Ottó író, két héttel később Hacsi Attila és a Gömöri Hírlap 

mutatkozott be. Előbbi az Irodalmi Szalon, utóbbi a Szabadegyetem keretén belül. Teljesen 

szétesett, atomizálódott világunkban fontosak ezek a találkozók, még akkor is, ha túlzott 

érdeklődésről nem beszélhetünk, inkább pár fanatikus érdeklődőről, akik viszont alig akarták 

elengedni a vendégeket, s Gömör fényes múltjától kezdve kevésbé fényes jelenén át a háború 

utáni kitelepítésekig nagyon sok mindenről szó esett. Farkas Ottó egy zárt közösség, a 

Medvesalja rég- és közelmúltját dolgozta fel műveiben. Hacsi Attila nemrég ünnepelte a 80. 

születésnapját, amely alkalomból szülőfaluja, a balogvölgyi Uzapanyit első díszpolgárává 

választották (pár éve megkapta Rimaszombat Városdíját is). 

 

Nótaesttel ünnepelte alapításának 75. évfordulóját a Csemadok Zselízi 

Alapszervezete 
2024. május 12. – Felvidék.ma 

Hetvenöt évvel ezelőtt, 1949-ben alapították meg Zselízen is a Csemadok helyi alapszervezetét, 

amely időszak alatt a kulturális egyesület hihetetlenül gazdag tevékenységet fejtett ki. Nem 

csak dicsőséges múlt, de igencsak tevékeny jelen és biztató jövő is jellemzi az alapszervezetet, 

amely idén úgy döntött, hogy a jubileumi, 75. születésnapot az egyik legsikeresebb, nagy 

hagyományú rendezvényével, a nótaesttel köti össze. Az ünnepség alkalmával munkásságáért 

való elismerés jeléül kitüntető oklevélben részesítették Gáspár Gizellát, Krizsovics Erzsébetet 

és Nagy Máriát, akik hosszú évtizedek óta tevékenykednek aktívan a zselízi magyar kultúráért. 

Az alapítási ünnepség után került sor a nagy hagyományokkal rendelkező nótaestre, ám az 

előzőektől eltérően idén hiányos volt a fellépő nótások sora. Tavaly ugyanis elhunyt a legendás 

zselízi nótakirály, Kántor János, aki korábban házigazdája volt ezeknek az esteknek. 

 

Tiszta beszéd – könyvbemutató Kassán 
2024. május 12. – Felvidék.ma 

Május 10-én a kassai Magyar Jelenlét Házában tartották Máté László pedagógus, közíró 

legutóbbi kötetének bemutatóját. A ‘Tiszta beszéd’ című tanulmány-esszé gyűjtemény a Tokaj-

Hegyalja Egyetem új Közép-Európa – Borostyánkőút programjának induló Báthory téka 

sorozatában, a Minoritates alsorozat első köteteként jelent meg. A termet zsúfolásig megtöltött 

hallgatóságot Kovács Ágnes igazgatónő köszöntötte, aki bevezetője után felolvasta Rudolf 

Schuster korábbi szlovák államfő tökéletes magyarsággal megfogalmazott gratuláló levelét, 

melyet barátjához, Máté Lászlóhoz intézett a jeles alkalomból. 
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VII. Barkósági Lovastúra. Gömör déli részén ismét lovagoltak 
2024. május 12. – Körkép.sk 

A Barkósági Lovastúra gondolata a détéri születésű Habodász István (Pepe) fejében fogant 

meg, aki tíz évvel ezelőtt a Betyártanya Polgári Társulás keretén belül szervezett lovastúrát a 

Gömör déli részén levő barkó falvakban. Célja végigvezetni a lovasokat a vidék legeldugodtabb 

részein, látni és láttatni azokat, hiszen a Barkóság – természeti adottságai folytán – tele van 

szebbnél szebb helyekkel. Pepe a túra gondolatának megnyerte a Gömöri Lovas és Népi 

Hagyományőrző Egyesületet Ózdról, Varga Gábor vezetőjükkel az élen, akikkel immár hetedik 

alkalommal lovagolják végig a vidéket. Az évek során csatlakoztak hozzájuk lovasok Fülekről, 

Rátkáról, Rakottyásról, Feketepatakról és Rimaszécsről. A túrán 30 lovas vett részt, a 

legfiatalabb 14, a legidősebb 61 éves. 

                       
A következő időszakban is folytatódik a vajdasági magyar vállalkozók támogatása 
2024. május 12. – PannonRTV 

Ennek kapcsán érkezett Péterrévére és Óbecsére Zsigmond Barna Pál, EU-s ügyekkel 

megbízott magyar miniszterhelyettes a Vajdasági Magyar Szövetség képviselőivel. A 

politikusok több helyi vállalkozóval is egyeztettek. A magyar kormány a Prosperitati 

Alapítványon keresztül a következő időszakban is igyekszik támogatni a vajdasági magyar 

vállalkozói réteget. Horvát Ottó 2015-ben alapította meg fémipari vállalkozását. Azóta 

folyamatosan terjeszkednek és fejlődnek. A Prosperitati Alapítvány pályázatainak 

köszönhetően már háromszor jutottak újabb és korszerűbb eszközökhöz. „Mi 

épületszerkezeteket gyártunk, tetőszerkezeteket, ipari csarnokokat, csarnokborításokat és 

kulcsra kész csarnokokat.” A Vajdasági Magyar Szövetség folyamatosan azon dolgozik, hogy a 

Prosperitati Alapítvány támogatásain keresztül lehetőséget tudjon biztosítani a vállalkozóknak 

a fejlődésre - nyilatkozta dr. Pásztor Bálint. 

  

Lezajlott az Általános Iskolák Művészeti Vetélkedője 
2024. május 13. – Magyarszo.rs 

zombaton délelőtt tartották meg a 22. Általános Iskolák Művészeti Vetélkedőjét Szabadkán. A 

megmérettetésre Vajdaság egész területéről érkeztek diákok. Az idén 618 tanuló vetélkedett 

korosztályok szerint több kategóriában: vers- és prózamondásban, képzőművészetben, 

fogalmazás és versírásban, szép beszédben, általános műveltségi tesztben, szólóénekben, 

színjátszásban. Külön kategória állt rendelkezésre a magyar nyelvet környezetnyelvként 

beszélő versmondók számára, a magyar nyelvet környezetnyelvként beszélő színjátszó 

csapatoknak, valamint a magyar anyanyelvű, de idegen nyelven alakító színjátszóknak. A 

Magyar Nemzeti Tanács által kiemelt jelentőségűnek minősített rendezvényt az Észak-bácskai 

Magyar Pedagógusok Egyesülete szervezte meg. Az 58 zsűritag négy helyszínen: a Majsai Úti 
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Általános Iskolában, a Kosztolányi Dezső Színházban, a Zeneiskolában és a Népkör Magyar 

Művelődési Központban fogadta és értékelte a versenyzőket. 

 

Őzbaktrófea Mustrát és Vadászfesztivált tartottak Topolyán 
2024. május 12. – Vajma.info 

Idén második alkalommal tartottak Topolyán Őzbaktrófea Mustrát és Vadászfesztivált. Az 

eseményen mintegy 150 kiállított trófeát tekinthettek meg az érdeklődők. Emellett számos 

kísérőrendezvénnyel várták az érdeklődőket. Volt kirakodóvásár és főzőverseny is. Az 

Őzbaktrófea Mustrát és Vadászfesztivált ezúttal is a Vajdasági Magyar Vadászok Társasága 

szervezte. A rendezvényt a Kárpát-medencei Vadászkürtösök vadászüdvözléssel nyitották meg. 

Kirakodóvásár keretében a vadászeszközök mellett sajtokat, borokat, kézműves söröket 

kínáltak. Mintegy tucatnyi vadásztársaság képviseltette magát a nagyszabású rendezvényen. 

Brindza Lajos, a Vajdasági Magyar Vadászok Társaságának elnöke elmondta, szeretnének 

hozzájárulni ezzel is a vadászturizmus fejlesztéséhez. A rendezvényen íjászbemutatót is 

tartottak. 

 

Tizennyolc konfirmandus Bácsfeketehegyen 
2024. május 12. – Vajma.info 

Konfirmációt tartottak a bácsfeketehegyi református gyülekezetben. A reformátusoknál az 

egyházi élet a egyik legfontosabb ünnepe a konfirmálás, amikor 12-13 éves fiatalok a gyülekezet 

felnőtt tagjaivá válnak. Ez alkalommal 18 fiatal tett tanúbizonyságot hitéről és vált így a 

gyülekezet felnőtt tagjává. Tíz lány és nyolc fiú konfirmált Bácsfeketehegyen. A helyiek mellett 

hárman a környékbeli településekről, Topolyáról, Gunarasról, valamint Kishegyesről érkeztek. 

Szüleik a bácsfeketehegyi református gyülekezet tagjai, így most ők is azzá váltak. Orosz Attila, 

bácsfeketehegyi református lelkész elmondta, hogy a gyermekeket általában kicsi korukban 

megkeresztelik, az egyházközségben akkor ott tesznek a szülők egy fogadalmat, hogy amikor 

majd eljön az idő, a gyerekeik önként tesznek vállalást Isten színe előtt. Ezeknek a fiataloknak 

most érkezett el ez a pillanat. A folyamat a keresztséggel indul, és a konfirmációval teljesedik 

ki. 

 

Kovács Jolánka az idei Herceg János-díjas 
2024. május 11. – PannonRTV 

A Bordás Győző prózaíró, kritikus, szerkesztő, dr. Silling István nyelvész, író, néprajzkutató, L. 

Móger Tímea költő, szerkesztő alkotta bírálóbizottság április 16-án meghozott, többségi 

döntése alapján a zombori Bielitzky Károly Városi Könyvtár a 2024. évre szóló Herceg János 

Irodalmi Díjat eddigi életművének jelentősége elismeréséül Kovács Jolánka írónak, 

szerkesztőnek, műfordítónak, irodalomszervezőnek ítéli oda.    L. Móger Tímea az indoklásban 

hangsúlyozta a muzslyai írónő elvitathatatlan szakmai érdemeit, amelyek különös 

jelentőséggel bírnak, ha azt vesszük figyelembe, hogy Kovács Jolánka bánáti kisebbségi létben 

alkot, sors- vagy pályatársai, Sziveri, Cs. Simon István,  N. Czirok Ferenc nyomdokain.  ,,Az 
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írónő novellái zömében (Takard ki a kakadut és a Jajistenem c. kötetek) a társadalom peremére 

szorult, hátrányos helyzetben élő gyerekek és felnőttek megrázó történeteit veti  papírra. 

 

Anyák napi szentmise és szoborszentelés Martonoson 
2024. május 5. – PannonRTV 

Anyák napi ünnepi szentmisét tartottak Martonoson a Mária neve templomban, a templom 

kertjében pedig felszentelték az újonnan felállított Szűzanya szobrot. Az istentiszteleten 

Savelin Zoltán plébános az anyai szerep fontosságáról és miértjéről tartott prédikációt, majd 

áldásban részesítette a misén jelenlévő édesanyákat. Sárkány Szintia, martonosi édesanya: 

„Három kislányom van, és nagyon fontos számomra, hogy lássák a jó példát, és ezért igyekszem 

nekik azt mutatni.” Az eseményen megáldották Szabados Gizella legutóbbi zarándokútjáról, 

Međugorjéból hozott Szűzanya szobrát, mely a templomkertben kapott helyett. Az 

adományozás a Szűzanya sugallatára és a család iránti tiszteletből valósult meg – emelte ki 

Gizella. „Úgy éreztem, hogy valahogy hálát kell adni az életért, még a keresztekért is. Úgy 

döntöttünk a családommal, hogy mivel találtunk egy zarándoklatot, ami épp anyák napja táján 

volt, szerettem volna mindenképpen egy nagyon szép maradandó dologgal emlékezni rájuk 

hálából.” 

                       
Az ukrán igazságügyi miniszter szerint az elnök nem veszti el legitimitását hivatali 

ideje lejárta után 
2024. május 12. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Kárpátalja.ma, 

Karpat.in.us, Körkép.sk, ma7.sk 

Volodimir Zelenszkij ukrán elnök ötéves hivatali idejének 2024. május 21-i lejárta után sem 

veszíti el legitimitását a következő államfő megválasztásáig - vélekedett Denisz Maljuszka 

ukrán igazságügyi miniszter az BBC ukrán kiadásának adott, pénteken megjelent interjújában. 

Ukrajnában az alkotmány előírása szerint hadiállapot ideje alatt nem lehet választásokat 

tartani. A tárcavezető leszögezte, hogy az elnök jogköre a következő államfő megválasztásáig 

tart. Felhívta a figyelmet ugyanakkor arra, hogy az ukrán alkotmány számos normája úgy van 

megfogalmazva, hogy aki valamilyen összeesküvés-elméletet akar valamire felépíteni, az 

megtalálhatja benne annak igazolást. Ezért a miniszter heves vitákra számít az elnöki 

legitimáció kérdésével kapcsolatosan, - mint mondta - elsősorban abból kiindulva, hogy az 

alkotmány kidolgozói annak idején nem nagyon hittek egy ukrajnai háború kitörésében, így 

meglehetősen "ügyetlenül" fogalmazták meg az alaptörvény erre vonatkozó normáit. 

 

Újrakezdte tevékenységét a Munkácsi Magyar Egylet 
2024. május 12. – Karpat.in.ua 

Popovics Béla munkácsi helytörténész rendkívül tartalmas, lebilincselő előadásával kezdte újra 

tevékenységét a Munkácsi Magyar Egylet. Az alkalomra a Munkácsy Mihály Magyar Ház 

rendezvénytermében került sor. A 2003-ban lelkes, aktív közösségi életre vágyó fiatalok által 
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létrehozott társaság több éves kihagyást követően szervezett programot a Latorca-parti város 

magyar közössége számára. A rendezvény elején a MME megalakulását, sikeres rendezvényeit 

felidéző bemutatót Popovics Pál, az egyesület egyik alapítója tartotta meg. Egyben 

hangsúlyozta, a nehéz idők ellenére a munkácsi magyar közösség él, és szüksége van az ilyen 

találkozásokra, együttlétekre. Akárcsak 21 évvel ezelőtt, az Egylet feletti védnökséget a két 

munkácsi egyházközség vezetői vállalták. Kellemes élmény volt visszaemlékezni a múltbeli 

rendezvényekre, fogalmazott Gulácsy Dániel református lelkész és hangsúlyozta, nagy szükség 

van az ilyen közösségi alkalmakra. 

 

Továbbra is szolgálnak a frontvidéken kárpátaljai tűzszerészek 
2024. május 10. – Kárpátalja.ma 

Az Ukrán Nemzetbiztonsági Szolgálat kárpátaljai tűzszerészei továbbra is az orosz megszállás 

alól felszabadult ukrán területeken folytatják munkájukat. A kárpátaljaiak jelenleg Harkiv 

megyében teljesítenek szolgálatot – közölte a kárpátaljai rendőrség sajtószolgálata május 10-

én. A szakemberek minden nap azon dolgoznak, hogy felderítsék és megsemmisítsék az 

ellenséges lövedékeket. A tűzszerészek azonnal reagálnak a lakosok hívásaira. Folyamatosan 

kommunikálnak a helyi lakossággal, és emlékeztetik őket, hogy hogyan járjanak el gyanús 

tárgyak észlelése esetén. 

 

Célegyenesbe fordult a makkosjánosi hulladékfeldolgozó kivitelezése 
2024. május 12. – KISZo.net 

Több évtizedes probléma oldódik meg Kárpátalján. Befejezéséhez közeledik a Makkosjánosi 

határában, európai uniós és részben magyar állami forrásból épülő szemétfeldolgozó üzem 

kivitelezése – közölte Babják Zoltán közösségi oldalán. A Beregszászi kistérség polgármestere 

arról számolt be, hogy a munkálatok végső szakaszához érkeztek. Közölte, hogy 

munkamegbeszélést tartott a tervezőkkel, a kivitelezők képviselőivel, az illetékes 

szakemberekkel és műszaki felügyeleti szakértőkkel a komplexum építése során fellépő 

esetleges hiányosságok feltárása érdekében. 

 

Pályaorientációs nap a Rákóczi-főiskolán 
2024. május 11. – KISZo.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola a minap immár hagyományosan 

pályaorientációs nyílt napot tartott a főiskola felvételi bizottsága, a karrierkövetési osztály, 

illetve a Fodó Sándor Kulturális Központ közös szervezésében. A felvételi tájékoztatón kívül az 

intézmény tanszékei érdekes programokkal, interaktív foglalkozásokkal, játékokkal várták 

mindazokat, akik betekintést szerettek volna nyerni a főiskola életébe. Az érdeklődőket – 

tanulók, tanárok, szülők – a főiskola átriumában fogadták, ahol egy rövid köszöntést követően 

mindenki megtalálhatta az érdeklődési köréhez illő programokat. Kézműves foglalkozások, 

vetélkedők, kvízek, kémiai kísérletek, bemutatók, kreatív feladatok várták a Kárpátalja magyar 

tanintézményeiből érkező iskolásokat. 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/tovabbra-is-szolgalnak-a-frontvideken-karpataljai-tuzszereszek/
https://kiszo.net/2024/05/12/celegyenesbe-fordult-a-makkosjanosi-hulladekfeldolgozo-kivitelezese%e2%94%82kiszo-hatter/
https://kiszo.net/2024/05/11/palyaorientacios-nap-a-rakoczi-foiskolan-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
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Néger Krisztina színes fantáziái 
2024. május 10. – KISZo.net 

Alkoss kedvedre – hangzik Néger Krisztina mottója. A keramikus és iparművész kiállításának 

megnyitójára a minap került sor az Ungvári Hungarológiai Központban. A színek szimfóniája 

elnevezésű tárlaton harminc, gyapjútűzdeléses technikával készült alkotás látható. Berta 

Eleonóra, az Ungvári Hungarológiai Központ igazgatója köszöntőjében úgy fogalmazott, ebben 

a közel sem átlagosnak nevezhető időszakban talán a szokásosnál is jobban várta az ember a 

természet újraéledését. „Nem csoda, hogy a tavasz a művészetekben is gyakran visszaköszön, 

az alkotók múzsájává válik. „Az ezer színben pompázó virágok világa egy új kezdetet, 

újjászületést szimbolizál Néger Krisztina művészetében. Munkáit a színek játéka, szimfóniája 

jellemzi. Sugárzik képeiből a természet iránti tisztelete, szeretete, elkötelezettsége.” – jegyezte 

meg Berta Eleonóra. 

 

XI. Zupkó József Kézilabda Emléktorna 
2024. május 12. – Kárpátalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány szervezésében május 11-én tizenegyedik alkalommal 

valósult meg a Zupkó József Kézilabda Emléktorna. A sportverseny célja a sportág 

népszerűsítése, az ifjú tehetséges kézilabdázók felkutatása, versenylehetőség biztosítása, 

sportkapcsolatok építése, valamint tisztelgés Zupkó József érdemes edző emléke előtt, aki 

Kárpátalján az iskoláskorú leány kézilabdát országos szintre emelte. Növendékei között a világ 

kézilabda elitjének számító Szovjetunió és az ukrajnai kézilabda válogatott csapatában Háda 

Katalin, Háda Valéria, Tyahur Gizella, Gleba Anna, Zagyiráka Ljudmilla, Lobova Nyina 

Beregszász város szülöttei is játszottak. 

 
 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. május 10. – Kossuth Rádió 

 

Az Európai Unióban szükséges változás fontosságát hangsúlyozta majd’ minden felszólaló az 

RMDSZ székelyföldi kampányindító rendezvényén. A szövetség vezetői, jelöltjei és 

szimpatizánsai - több mint ezer ember gyűlt össze a székelyudvarhelyi sportcsarnokban, hogy 

az idei önkormányzati és EU-s parlementi választások célját, tétjét hangsúlyozzák. 

Önkormányzati szinten versenyre számítanak a jelöltek, az Európai Parlamentben pedig nagy 

a tét, amennyiben ugyanis legalább félmillió erdélyi magyar nem megy el szavazni, akkor 

veszélybe kerül az EU-s képviselet. 
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https://kiszo.net/2024/05/10/neger-krisztina-szines-fantaziai-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://karpatalja.ma/karpatalja/sport/xi-zupko-jozsef-kezilabda-emlektorna/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Idén már 30. alkalommal szervezték meg a Nemzetközi Magyar Matematikaversenyt. A 

hagyományokhoz híven, minden második esztendőben, külhonban rendezik meg a 

megmérettetést. Ezúttal Nagyváradon gyűltek össze a Kárpát-medence 5 országának ifjú 

matematikusai, hogy összemérjék tudásukat. A versenyre elment munkatársunk, Ionescu 

Nikolett is, aki először Kéri Hajnal főtanfelügyelő-helyettest kérte mikrofon elé. 

 

Már zajlanak az iskolai beiratkozások Brassó megyében is. Ám annak érdekében, hogy legyen 

is magyar osztály, a tanfelügyelőségek fontos megelőző tárgyalásokat folytattak. A romániai 

oktatási törvény néhány megengedő paragrafusa pozitív eredményt hozott a megyében. A 

részletekről Molnár Stefánia helyettes tanfelügyelőt Veres Emese-Gyöngyvér kérdezte. 

 

Egyre több testvériskolai és közös versenyprogrammal köti össze a felvidéki határmenti 

szakképző iskolákat a Nógrád Vármegyei Szakképzési Centrum. Ez alkalommal egy bemutató 

foglalkozásra, Fülekre érkeztek balassagyarmati és salgótarjáni oktatók, akik gépészeti tervezői 

és anyagmegmunkáló tapasztalatokat vehettek át felvidéki kollégáiktól. A következő 

találkozásukkor a mesterséges intelligencia témakörében az ő gyakorlati tapasztalataikat 

tanulmányozhatják az Ipoly parti városban. Az összeállításban elsőként Luka Tibort, a füleki 

szakközépiskola oktatóját halljuk.  

  

A Maros megyei Visit Maros Egyesület első alkalommal szervezi meg a Maros Agro Expo 

mezőgazdasági kiállítást és vásárt. A 2 napos hétvégi rendezvény szakmai és szabadidős 

programokat egyaránt kínál - mondja Kincses Sándor főszervező, a Visit Maros Vidékfejlesztési 

osztályának vezetője. 

 

Magyarország ajándékaként, a teqball népszerűsítése érdekében, magyar fejlesztésű 

sporteszközöket adtak át Kassán. A teqball a labdarúgás és az asztalitenisz elemeinek 

kombinálásával kialakított sportág, aminek kistestvéreként már a teqvolejballt is jegyzik. 

Mindegyiket egy ívelt asztalon játsszák. Bartók Csaba tudósítása 

 

 

 


